

Interview Guide For RECs

1. Tell me about the REC
 - a. Which applications does it receive (type, from where?)
 - b. Types of review processes, time it takes
 - c. What role does the REC have after the study has been approved?
2. What are the types of issues or problems that you see in these proposals? why do you think these problems arise?
 - a. (w a focus on research skills, res ethics skills..)
3. What type of training or expertise do the reviewers have/need to have to be able to contribute to the committee/review?
 - a. What type of training does the REC/institution provide or require that they get?
 - b. What is your opinion on these trainings?
4. What type of guidelines does the REC refer to for such reviews?
 - a. (implicit or written?)
 - b. What is your opinion on these guidelines? (suitable to the context of the country)
5. As a REC what type of challenges do you face that impede the ethics review you do? why do you think these challenges arise?
6. What are your suggestions for improving the current review process?
7. How has COVID-19 affected the REC review process?
8. In focus groups with researches from this country and others in the region, we were told that there is a lot of funding coming in from Pharma and other corporations. How does the REC deal with reviews associated with such funding?
9. How can the practice of ethical research conduct be improved in your institution, in the country?

مقابلة مع رؤساء لجان أخلاقيات البحوث:

- 1- أخبرني عن لجنة أخلاقيات البحث
 - ما هي الطلبات التي تتلقاها (نوعها، من أين؟)
 - أنواع المراجعات، الوقت الذي تستغرقه
 - ما هو دور لجنة أخلاقيات البحث بعد أن يتم الموافقة على البحث؟
- 2- ما هي المشاكل التي تواجهونها\ تلاحظونها في عروض البحث؟ ما هي أسبابها؟
 - التركيز على المهارات البحثية للباحثين وأخلاقيات البحث،..
- 3- ما نوع التدريب أو الخبرات التي يحتاجها المراجعون للمشاركة في اللجنة/مراجعة البحوث؟
 - ما نوع التدريب الذي تقدمه أو تتطلبه اللجنة؟
 - ما رأيك بهذه التدريبات؟
- 4- ما هي الإرشادات أو القواعد التي تتبعها اللجنة لمراجعة عروض البحث؟
 - هل هي ضمنية أو مكتوبة؟
 - ما رأيك بهذه التوجيهات؟ هل تناسب سياق البلد؟
- 5- كلجنة أخلاقيات البحث، ما هي التحديات/الصعوبات التي تواجهونها والتي تعيق مراجعة أخلاقيات البحث؟ ما أسباب هذه التحديات؟
- 6- ماذا تقترحون لتحسين عملية مراجعة الأبحاث؟
- 7- كيف أثرت جائحة كوفيد-19 على إجراءات مراجعة أخلاقيات الأبحاث؟
- 8- في المناقشات الجماعية مع باحثين من هذا البلد وبلاد عربية أخرى، وجدنا أن الكثير من التمويل يأتي من شركات الأدوية وغيرها من الشركات. كيف تتعامل اللجنة مع مراجعة الأبحاث الممولة من قبل هذه الشركات؟
- 9- ماذا تقترحون لتحسين أداء الباحثين في البحث الأخلاقي ضمن مؤسستكم وعلى الصعيد الوطني؟